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 Vážení občané,
  významnou událostí podzimních měsíců letošního roku byly volby do samospráv měst a obcí v České 
republice. Následně po volbách se ve všech obcích a městech konala ustavující zasedání nově zvolených za-
stupitelstev. V naší obci se ustavující zasedání obecního zastupitelstva konalo 5. listopadu 2014. Zvoleni byli 
funkcionáři a ustaveny byly orgány místní samosprávy na volební období 2014 – 2018. Podrobnosti o výsledku 
voleb v naší obci a o tom, jaké je složení obecního zastupitelstva, najdete v těchto listech na jiném místě. 
 Na druhém zasedání zastupitelstva obce byla mimo jiné i zmínka o místním zpravodaji, Těchonínských 
listech (TL). Všichni zastupitelé se shodně vyjádřili, že vydávání místního zpravodaje by mělo pokračovat i 
v nadcházejícím období. Zde bych chtěl zdůraznit, že možná ještě důležitější v této věci je to, že především čle-
nové redakční rady, kteří mají největší odpovědnost za vydávání tohoto zpravodaje, jsou ochotni a mají zájem ve 
stejném složení ve své činnosti dobrovolně pokračovat. 
 Redakční rada se bude v nadcházejícím období nepochybně zabývat mimo jiné také tím, zda něco v obsa-
hové náplni Těchonínských listů v budoucnu doplnit či pozměnit. Osobně vidím minimálně dvě záležitosti, na 
které bude dobré se zaměřit. 
 Za prvé, především zastupitelé obce, a tím myslím všechny, by měli být aktivnější ve svých příspěvcích 
do místního zpravodaje, než tomu bylo doposud, a to nejen proto, že jsou pro pokračování ve vydávání místního 
zpravodaje. Sám jako zastupitel vidím, že to je nutné. Jako zastupitelé obce bychom měli občany informovat, 
čím se zabýváme, co řešíme, jaká je naše funkční náplň, jaká je funkční náplň výborů a komisí, které řídíme, jak 
chceme naplňovat volební programy, jak se stavíme k investičním akcím v naší obci a k jiným problematikám. 
Jistě může být námitka, že občané mohou přijít na zasedání zastupitelstva obce, kde se mnohé dozví. To je možná 
i z části pravda, ale především vše nelze na zasedáních dopodrobna rozebírat a za další, jaká je skutečnost v účas-
ti občanů na zasedáních zastupitelstva obce? Téměř dva roky se konají zasedání zastupitelstva obce ve školní 
jídelně. Ke změně zasedací místnosti došlo proto, že byly námitky k malému a stísněnému prostoru v zasedací 
místnosti na obecním úřadu. A skutečnost je taková, že na zasedání zastupitelstva obce přicházíí v průměru pouze 
7 občanů.
  Za druhé, nepřichází příspěvky do TL od občanů. Za celou dobu vydávání Těchionínských listů jsme obdr-
želi jeden příspěvek od občana, a ten byl zveřejněn. Toto až tolik ovlivnit nemůžeme, ale budeme rádi, když zde 
dojde ke zlepšení a příspěvky nám budou občané také zasílat.
 Vážení občané, máte před sebou v pořadí již 13. vydání Těchonínských listů a první v novém volebním ob-
dobí. V roce 2015 nedojde ke změně ceny výtisku TL, ta zůstane na 10 Kč/ks, vycházet budou čtvrtletně v nákla-
du 300 výtisků, který se zdá být dostačující. Obsahová náplň bude v podstatě zachována. Počet listů jednotlivých 
vydání se může dle potřeby měnit.
 Věříme, že všichni stávající dopisovatelé od organizací, spolků, ZŠ a MŠ budou mít zájem i nadále infor-
movat veřejnost o aktivitách a záměrech svých organizací.
  Těchonínské listy budou opět k dostání v prodejně Konzum v Těchoníně, v prodejně potravin na Celném 
a na Obecním úřadu v Těchoníně. Jednotlivé výtisky budou jako doposud ukládány u redakční rady, v kronice 
obce, na obecním úřadu, v základní škole a mateřské škole.
 Jsme v závěru roku 2014, a tak je na místě poděkovat všem členům redakční rady za obětavou práci, kterou 
v uplynulém roce věnovali přípravě a vydávání Těchonínských listů. Všem dopisovatelům do TL a všem, kteří 
zabezpečovali prodej TL v Konzumu v Těchoníně, v prodejně potravin na Celném, na obecním úřadu a v kabi-
nách fotbalového oddílu na Celném.
 Poděkování patří i Vám občanům, kteří jste se stali pravidelnými čtenáři TL a zachovali jste nám v průběhu 
celého roku svoji přízeň.
 Vážení spoluobčané, přijměte přání krásného prožití Vánoc v rodinném kruhu, v blízkosti svých známých, 
přátel a všech, kterých si vážíte a máte je rádi.

 Do nového roku 2015 přijměte, vážení spoluobčané, přání, abyste ho prožívali ve štěstí a především ve 
zdraví.

Za redakci TL : Karel Vencl

Slovo úvodem

Foto na obálce: Těchonín - Hluchov (foto: Mirka Schärfnerová)
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Vážení spoluobčané,
 
 dovolte mi ze všeho nejdříve poděkovat Vám za vaši důvěru projevenou v komunálních volbách, 
které se uskutečnily 10. a 11. října. Pevně věřím, že Vás noví a staronoví zastupitelé nezklamou a 
vedle běžných povinností vykonají vše pro splnění volebních programů, to znamená rozumných, 
reálných a uvážených potřeb nás všech.
 Sotva skončily letní prázdniny, vítají nás zimní s přelomem roku. Proto je vhodné seznámit Vás 
alespoň stručně s těmi nejdůležitějšími událostmi naší obce posledního čtvrtletí tohoto roku.
 Na bytovém domu čp. 71 proběhla výměna střešní krytiny na základě výběrového řízení. Také 
byla rozeslána výzva k nabídkám na výměnu vchodových dveří bytových domů čp. 178, 179 a 180 
s předpokladem realizace v 1. čtvrtletí roku 2015. Z důvodu dodržení Zákona č. 406/2000 Sb. o hos-
podaření energií v platném znění byla započata odborná jednání o osazení měřičů energie pro vytápě-
ní bytů v domech čp. 178, 179 a 180, kde jsou obcí jakožto pronajímatelem tyto energie fakturovány. 
Pro vyúčtování těchto jmenovaných bytů bude změněn systém rozpočítání energií, a to již za období 
roku 2015. Pro zastřešení školní jídelny byla zahájena s projektantem jednání o úpravě stávající pro-
jektové dokumentace.
 Nový územní plán naší obce by měl být schválen na zasedání obecního zastupitelstva dne 10. 12. 
2014, a pokud by vše proběhlo bez komplikací, pak by měl vstoupit v platnost již od 27. 12. 2014.
 Podél místní komunikace směrem k salaši byl v části úseku podél domu čp. 157 proveden žlab 
pro odvedení dešťové vody. Bylo také dokončeno svedení podzemní vody v ploše mezi garážemi na 
ppč. 969/21, k.ú. Těchonín pomocí nových drenáží se zaústěním do místní dešťové kanalizace. U dět-
ského hřiště v centru obce bylo vyhotoveno ocelové schodiště se zinkovou povrchovou úpravou.
 Co se týká veřejného osvětlení, které má na starost pan Vencl, bylo rozšířeno o úsek směrem 
k čp. 193 a na pěší stezce kolem řeky od hostince U Mostu k domu čp. 89.
 Na žádost Římskokatolické farnosti Nekoř o finanční příspěvek na venkovní dřevěné dveře míst-
ního kostela z jižní strany objektu zastupitelstvo obce navrhlo a schválilo jejich vyhotovení a osazení 
včetně zárubní a finanční úhradu obcí. Zakázka byla v říjnu provedena.
 Pro rok 2015 pro Vás obec ve spolupráci s Terezou Velehradskou a Ivankou Špinlerovou nechala 
vyhotovit stolní kalendáře, ve kterých naleznete termíny svozů odpadů, plánované akce v obci, a to 
všechno s podbarvením zajímavými fotografiemi zdejších pěkných koutů. Tyto kalendáře jsou od 
2.prosince v prodeji v místních obchodech a obecním úřadu.
 
 Tříkrálová sbírka proběhne 10. a 11. ledna 2015.

 Milí spoluobčané, chtěl bych Vám i letos touto cestou popřát krásné vánoční svátky, do nového 
roku štěstí a pevné zdraví. 

Daniel Krejsa

Pár řádků od starosty

Zápis do 1. ročníku ZŠ se uskuteční
22.01.2014 od 16:00 hodin
                                  ZŠ Těchonín in

f
o
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1) Zasedání zahájil a řídil stávající starosta obce Daniel Krejsa.
Přivítal nově zvolené zastupitele obce a občany. Poděkoval za práci zastupitelům z minulého voleb-
ního období, kteří již nejsou členy nově zvoleného zastupitelstva obce. Jsou to: Jentschková Hana, 
JUDr. Mikuláš Papoušek a Šafář Jiří. Přednesl program ustavujícího zasedání zastupitelstva obce.
2) Všichni přítomní zastupitelé složili slib bez výhrad.
Nepřítomný zastupitel obce Vlastimil Všetička se z důvodu pracovních nemohl ustavujícího zasedání 
zastupitelstva obce zúčastnit. Slib zastupitele složí dodatečně na jiném zasedání zastupitelstva.
3) Volba starosty obce -  byla tajná, starostou obce byl deseti hlasy zvolen Daniel Krejsa.
4) Volba místostarosty obce – byla tajná, místostarostou obce byl devíti hlasy zvolen Josef Sed-
láček. Jeden hlas získal Karel Vencl.
5) Volba předsedy finančního výboru – byla veřejná, předsedou FV byl deseti hlasy zvolen Vác-
lav Motyčka.
6) Volba předsedy kontrolního výboru – byla veřejná, předsedou KV byl deseti hlasy zvolen 
Karel Vencl.
7) Volba předsedy komise stavební a životního prostředí – byla veřejná, předsedou KSŽP byl 
deseti hlasy zvolen Jiří Junek.
8) Volba předsedy sboru pro občanské záležitosti – byla veřejná, předsedkyní SPOZ byla deseti 
hlasy zvolena Mgr. Lenka Kreuselová.
9) Volba členů výborů a komisí byla veřejná – všichni navržení členové výborů a komisí byli 
zvoleni deseti hlasy.

 Zastupitelstvo obce Těchonín má pro volební období 2014 - 2018 jedenáct členů a bude pracovat 
v tomto složení: 

Krejsa Daniel    - starosta 
Sedláček Josef   - místostarosta                                                                 
Motyčka  Václav  - předseda finančního výboru
Vencl Karel   - předseda kontrolního výboru
Junek  Jiří   - předseda komise stavební a životního prostředí 
Kreuselová Lenka Mgr.    - předsedkyně sboru pro občanské záležitosti (SPOZ) 
Chládek Jaroslav  - člen finančního výboru
Olšar Martin
Šmahelová Lucie Mgr. 
Špinlerová Ivanka Mgr.                - členka SPOZ                                                     
Všetička Vlastimil  - člen komise stavební a životního prostředí

Zastupitelstvo obce má ze zákona o obcích zřízeny dva výbory, a to finanční a kontrolní. Členy výbo-
rů jsou zastupitelé a jiné osoby. 

Finanční výbor: celkem má 5 členů  
Předseda: Motyčka Václav
Členové: Chládek Jaroslav, Kreuselová Lenka Mgr., Merta Radim, Nepustil Aleš Ing.

Z jednání ZastuPitelstva obce

5.11.2014
Ustavující zasedání                                                                      přítomno zastupitelů: 10
Zastupitelstva obce Těchonín                                                          (omluven Vlastimil Všetička)

přítomno občanů: 18
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Kontrolní výbor: celkem má 5 členů 
Předseda: Vencl Karel
Členové: Hejl Lukáš, Leicht Jan, Papoušek Mikuláš JUDr., Pavliš Oto Ing.,

Zastupitelstvo obce má zřízeny dvě komise, a to komisi stavební + životního prostředí a sbor pro 
občanské záležitosti. Členy výborů jsou zastupitelé a jiné osoby. 

Komise stavební a životního prostředí: celkem má 5 členů
předseda: Junek Jiří
členové: Budiš Michal, Kopecký Bohumil, Kouba Roman, Všetička Vlastimil
 
Sbor pro občanské záležitosti: celkem má 7 členů
Předsedkyně: Kreuselová Lenka Mgr.
členky: Jentschková Hana, Krejčová Lenka, Špinlerová Ivanka Mgr., Vágnerová Věra, Vaníčková 
Lucie,  Vodičková Dagmar.

10) Zastupitelstvo obce rozhodlo o odměnách za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva 
obce dle § 72 Zákona o obcích.                                         10-0-0 
O měsíčních odměnách za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva bylo rozhodnuto takto: 
místostarosta 7.509,- Kč, předseda výboru nebo komise 1520,- Kč, člen výboru nebo komise 1210,- 
Kč, člen zastupitelstva bez dalších funkcí 460,- Kč.

 

Kontrolní činnost (Karel Vencl)
• ZO bere na vědomí zprávu kontrolního výboru (KV) o své činnosti v uplynulém období.

Nesplněno zůstává usnesení o vyklizení parcel č.835/2 a 835/9 v k.ú.Těchonín, mělo být splněno 
do 31.10.2014. (Současný stav: paní Štanglerová nechala zaměřit své pozemky. Ve věci bude dále 
jednáno - p.Krejsa.)

Komunální odpad
• ZO bere na vědomí harmonogram svozu odpadu z obce pro rok 2015 dle návrhu komunálních slu-

žeb z Jablonného nad Orlicí.
• ZO bere na vědomí přílohu č.1, Obecně závazné vyhlášky č.2/2012.

(Náklady obce na sběr a svoz netříděného komunálního odpadu za rok 2013 činily celkem 339 
834 Kč. Počet poplatníků: občané a chalupáři 615, podnikatelé, firmy, ostatní 93. Poplatníků bylo 
celkem: 708. Náklady na jednoho poplatníka činily 480,- Kč.)

Inventarizace majetku obce
• ZO bere na vědomí „ Příkaz k provedení inventarizace a plán inventur na rok 2014.“
Poplatky a platby za služby v roce 2015     
• ZO schvaluje pro rok 2015 tyto výše poplatků a plateb za služby pro občany:                         9-0-0             

 1 550,- Kč – popelnice/rok, pro firmy a podnikatele
       450,- Kč – popelnice/rok, občané, chalupáři
            2,40 Kč/m3 vody vč. DPH – stočné, část obce s veřejnou kanalizací
             22,- Kč/m3 vody v obecních bytech se septikem
             Stočné v obecních bytech s ČOV – dle aktuálních cen VAK a.s. Jablonné nad Orlicí
           150,- Kč – poplatek za každého psa staršího 3 měsíců

Schůze dne 
12.11.2014

přítomno zastupitelů: 9
(omluveni: Lucie Šmahelová, Vlastimil Všetička)

přítomno občanů: 7
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            250,- Kč/hod., vč. DPH – za sečení travní sekačkou a křovinořezem
            400,- Kč/hod., vč. DPH – za sečení zahradním traktorem
Odměny za práce a služby pro obec v roce 2015                                        
• ZO schvaluje pro rok 2015 tyto výše odměn za práce a služby pro obec:                                  9-0-0 
    110,- Kč/hod. – za sečení křovinořezem
        90,- Kč/hod. – za úklid a hrabání trávy, apod.
        110,- Kč/hod. – odměna knihovnici
     7 500,- Kč/rok – odměna kronikářce obce
Finance 
• ZO schvaluje rozpočtové opatření č.4/2014.                          9-0-0
• ZO projednalo Zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce Těchonín Krajským úřa-

dem Pardubického kraje ze dne 3.10.2014, za období od 1.1.2014 do 3.10.2014. 
Výsledek dílčího přezkoumání: Nebyly zjištěny nedostatky uvedené v ustanovení § 10 odst. 3 pís-
meno a) a písmeno c) zákona č.420/2004 Sb. Nebyly zjištěny chyby a nedostatky při plnění opatření 
k odstranění nedostatků z předchozích let.

• ZO schvaluje finanční dar ve výši 1 500,- Kč na Babybox nové generace, který bude instalován v 
Orlickoústecké nemocnici. Slavnostní otevření se uskuteční ve čtvrtek 20.lstopadu 2014 v 12.00 
hod. O finanční dar bylo požádáno Ludvíkem Hessem.                          9-0-0                       

Životní prostředí
• ZO bere na vědomí „Odborné stanovisko ke zdravotnímu stavu líp kolem kostela v Těchoníně“, 

zpracované pracovníkem Správy Chráněné krajinné oblasti Železné Hory a krajským střediskem 
Pardubice.

Dokončené stavebních akcí (Daniel Krejsa)
• Výměna střešní krytiny u obecního domu čp.71 v Těchoníně je provedena. Dílo bylo předáno 

31.10.2014, cena 264 498,- Kč s DPH. Proti cenovému návrhu je cena vyšší o 2 922,- Kč.
• Mezi garážemi u bytovek v Těchoníně byla provedena drenáž pro odtok podzemní vody. Cena díla 

je 121 tis.Kč s DPH.
• U dětského hřiště v prostoru bytovek v Těchoníně bylo zabudováno schodiště ocelové konstrukce. 

Cena díla je 43 tis.Kč s DPH.
Pozemky
• ZO schvaluje zajistit znalecký posudek pro případný prodej pozemku pp.č.1126 v k.ú. Těchonín. 

Výměra pozemku je 832 m2.               9-0-0
• ZO schvaluje zajistit znalecký posudek pro případný prodej pozemku pp.č.14/3 v k.ú. Celné.
                   9-0-0
• ZO schvaluje pronajmout p. Stanislavu Studenému bytem Celné čp.12, na základě jeho žádosti, 

části parcel č.789, 862/2, a 897/1 v k.ú. Celné.                                                              7-1-1
• ZO bere na vědomí žádost p. Stanislava Studeného o souhlas k oplocení parcel č.728, 856/1 a 791/1 

v k.ú.Celné.
Výběrové řízení
• ZO schvaluje účast obce Těchonín ve výběrovém řízení na odkoupení nemovitosti čp.95 v k.ú.Tě-

chonín. Výběrové řízení vyhlašují Lesy České republiky.                                             9-0-0
Žádost o vybudování bytové jednotky
• ZO projednalo žádost pana Frančeka a paní Holcmanové o vybudování bytové jednotky v prosto-

rách prodejny potravin na Celném.
(Žádost nezískala podporu zastupitelů. Přesto bude snaha získat informace na hygieně.) 

Veřejné osvětlení (Karel Vencl)
• Z betonového sloupu na parcele č.6/4 v k.ú.Celné bylo přemístěno svítidlo veřejného osvětlení a 
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reproduktory veřejného rozhlasu na jiný betonový sloup, který doporučil ČEZ Distribuce, a.s. Dů-
vodem přemístění bylo sdělení fy ČEZ, že stávající místo nesplňuje podmínky pro umístění těchto 
zařízení.

• ZO schvaluje umístit svítidlo veřejného osvětlení na betonový sloup proti domku čp.90 (Michkovi) 
v Těchoníně. Tím dojde k osvětlení stezky k domku manželů Prázových, kteří o svítidlo žádali. (O 
souhlas s umístěním svítidla na sloup bude jednáno s ČEZ).                      7-1-1                                      

Poděkování
• ZO bere na vědomí dopis s poděkováním Zastupitelstvu obce Těchonín, od P.Mgr. Pavola Sandá-

nuse administrátora Římskokatolické farnosti Nekoř, za finanční pomoc poskytnutou na výměnu 
dveří v sakristii, v kostele sv. Markéty v Těchoníně v roce 2014.
(Finanční pomoc byla v celkové výši 22 tis.Kč. Za materiál, zhotovení dveří a zárubní, vybourání 
dveří stávajících a zabudování dveří nových.)

 

Plán práce ZO na rok 2015
• ZO schvaluje plán práce ZO na rok 2015.              10-0-0

(K předloženému plánu práce byly vzneseny doplňující návrhy a ty byly do plánu práce zapraco-
vány.)

SPOZ (Lenka Kreuselová)
• ZO bere na vědomí informaci předsedkyně SPOZ o činnosti SPOZ za období od června do prosin-

ce. Uskutečnilo se jedno vítání občánků, a to 28. června, byli přivítáni 3 občánci. K významným 
životním výročím bylo 11 spoluobčanům blahopřáno členkami SPOZ osobně a 16 byla zaslána 
blahopřání písemná.   

Finance (Václav Motyčka)
• ZO bere na vědomí informace předsedy FV o činnosti finančního výboru, o přípravě rozpočtu na 

rok 2015 a k přijetí rozpočtového provizoria s kompetencemi pro starostu obce.           
• ZO schvaluje rozpočtové provizorium, které bude platit do 18.3.2015, kdy bude rozpočet obce na 

rok 2015 schválen.
• ZO stanovuje kompetence pro starostu obce dle § 102, Zákon č.128/2000 Sb., k provedení opatření 

dle rozpočtové změny č.5/2014.                           10-0-0
Bytový fond                                                                                                                                     
• ZO schvaluje, na základě zprávy výběrové komise, dodavatelem hliníkových dveří vchodových 

a bočních pro bytové domy obce čp. 178, 179 a 180 firmu DONETT, spol. s.r.o., Lichkov 110. 
Cena za dveře pro všechny 3 domy v odstínu „Zlatý dub“ činí 411 326 Kč s DPH, termín plnění 
15.12.2014 až 28.02.2015.                           10-0-0
(Nabídka zúčastnit se výběrového řízení byla zaslána 7 uchazečům, nabídky zaslaly 4 firmy.
Vítězná nabídka od fy DONETT, spol. s.r.o. byla o 32 818 Kč nižší než v pořadí druhá nabídka. 
Technické parametry nabídnutých dveří byly u vítězné nabídky a v pořadí druhé nabídky srovna-
telné.)

• ZO schvaluje vybavit byty v obecních domech čp.178, 179 a 180 indikátory ISTA ,doprimo R 3 
radio, pro měření spotřeby tepla. Zapotřebí bude celkem 198 indikátorů, cena s montáží celkem 81 
745 Kč vč.DPH, cena 1 indikátoru činí 413,- Kč. Povinnost instalovat indikátory spotřeby tepla 
ukládá „Zákon  č.406/2000 Sb.“ o hospodaření s energií v platném znění s termínem k 1.1. 2015. 
                          10-0-0

Schůze dne 
10.12.2014

přítomno zastupitelů: 10
(omluven: Vlastimil Všetička)

přítomno občanů: 4
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Energetika                        
• ZO schvaluje „Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č.IE-12-2004510/VB11“    10-0-0

Těchonín-rekonstrukce NN z TS 308 Stanovník.
Smluvní strany: strana „Povinná“ – Obec Těchonín, Petr Dušek a  Lenka Dušková a strana „Opráv-
něná“- ČEZ Distribuce, a.s. 

• ZO schvaluje „Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č.IE-12-2004510/VB12“    10-0-0
Těchonín-rekonstrukce NN z TS 308 Stanovník.
Smluvní strany: strana „Povinná“ – Obec Těchonín a strana „Oprávněná“- ČEZ Distribuce, a.s. 
(Stavba – rekonstrukce NN, Těchonín –Stanovník, včetně rekonstrukce veřejného osvětlení, byla 
dokončena v září 2013).

Školství (Daniel Krejsa)
• ZO schvaluje Ivanku Špinlerovou za členku „ Školské rady“ základní školy v Těchoníně.      10-0-0

Zastupovat v této radě bude zřizovatele ZŠ, tedy obec.
(Nahradí v této činnosti Jaroslava Chládka. Školská rada má více členů, složená je ze zástupce 
školy, zástupce rodičů žáků a zástupce obce.)

• ZO bere na vědomí informaci o připravovaném vyhodnocení zkušebního ročního provozu dotační 
akce „Zateplení, výměna oken a dveří u budovy ZŠ v Těchoníně“. 

SDH                                                          
• ZO schvaluje „Smlouvu o poskytnutí účelové neinvestiční dotace v požární ochraně na výdaje jed-

notky SDH obce pro rok 2014“.               10-0-0
Smluvní strany: “Poskytovatel“ – Pardubický kraj a „Příjemce“ – Obec Těchonín.
Dotace je poskytnuta ve výši 1 200,- Kč a její využití je určeno na odbornou přípravu velitelů a 
strojníků SDH, na úhrady nákladů za uskutečněné zásahy jednotky SDH obce a na věcné vybavení 
neinvestiční povahy, které zůstává majetkem obce, na neinvestiční opravy, revize a technické pro-
hlídky.

• ZO bere na vědomí informaci o chystané úpravě „Požárního řádu obce“.
Rozhledna na Adamu                                 
• ZO schvaluje „Smlouvu o poskytnutí investičního příspěvku“.                        8-1-1

Smluvní strany: „Příjemce“ - Sdružení obcí Orlicko a poskytovatel – Obec Těchonín.
Příspěvek je poskytnut ve výši 54 704 Kč, je to podílová částka dle počtu obyvatel obce. 
(Příspěvek bude použit na zpracování dokumentace k územnímu řízení, pro stavební povolení a 
zhotovení stavby včetně inženýrské činnosti pro vydání územního rozhodnutí a stavebního povo-
lení projektu rozhledny. Příspěvky poskytnou obce Pastviny, Mladkov, Lichkov, České Petrovice, 
Klášterec nad Orlicí a Těchonín v celkové výši 276 870,- Kč.)

• ZO doporučuje pro rozhlednu na  Adamu ideový návrh – Varianta 2, otevřená rozhledna se zúžením, 
předpokládaná cena okolo 4,5 mil.Kč bez DPH.                                                                            8-1-1
Ke konci srpna 2015 musí být pravomocné stavební povolení. 
(Rozhodnutí vybudovat rozhlednu na Adamu je staršího data, iniciátorem bylo Sdružení obcí Orlic-
ko a záměr vybudovat rozhlednu byl okolními obcemi podpořen.) 

Pozemky 
• ZO zamítá žádost pana Petra Kopeckého, bytem Celné 62, na zakoupení pozemku p.č.st.17 o vý-

měře 169 m2, k.ú.Celné. (Došlo by k zúžení průjezdové cesty).                       10-0-0
Územní plán 
• ZO schvaluje nově zpracovaný Územní plán obce.                                     10-0-0                                             
Poděkování obci Těchonín
• ZO bere na vědomí dopis od Ludvíka Hesse za finanční dar – 1 500 Kč, poskytnutý na výměnu 

Babyboxu v Ústí nad Orlicí.
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Bezpečnost na silnici v obci
• Daniel Krejsa - bude hovořeno s odborníkem na bezpečnost silničního provozu (BESIP), Ing. Pe-

trem Novotným, který by mohl situaci v naší obci zhodnotit a doporučit nějaká řešení.
• Josef Sedláček – informoval o reflexních prvcích, kterými by se měli chodci vybavit a o příslibu 

policie ČR na zvýšení dohledu v naší obci na bezpečnost silničního provozu. Jedná se především o 
nedodržování rychlosti vozidel, které obcí projíždí).
(Tento dohled byl praktikován i v minulosti, ale k trvalé nápravě přesto nedošlo. Rychlost byla 
dodržována v den kontroly, řidiči se vzájemně o prováděné kontrole informují. Následující dny se 
vše vrátí do starých kolejí. Snad budou výsledky tentokrát lepší.)   

Energetická náročnost budov (Daniel Krejsa)
• ZO bere na vědomí informaci o nutnosti mít u budov tzv. „Průkaz energetické náročnosti budov“ 

což ukládá Zákon č.318/2012 Sb.
(U budov v naší obci musí mít tento průkaz nejdříve budova obecního úřadu a budova základní 
školy. Termín je určen.)

Informace a připomínky
Josef Růžička

- podal podrobnější informace k indikátorům R 3  ISTA pro měření spotřeby tepla v bytech. Přístro-
je mají dvě snímací čidla teploty, jedno se instaluje na topný radiátor druhé do prostoru místnosti. 
Naměřené hodnoty se ukládají do paměti. Odečet se provádí bez nutnosti vstupu do bytu za pomoci 
radiového přenosu. Uživatel má možnost průběžné kontroly spotřeby a může zjistit i hodnoty za 
předchozí období, které jsou uloženy v paměti. Indikátory mají životnost 10 let, firma má zastou-
pení v Žamberku.
Aleš Nepustil – má uživatelské zkušenosti s tímto přístrojem a zná tuto problematiku. V případě 
zájmu je ochoten v této věci pomoci. 

Martin Olšar
- pokládá stavbu rozhledny na Adamu za zbytečnost. Adam je takové místo, které poskytuje mož-
nost pěkného výhledu i bez rozhledny.

Karel Vencl 
- doporučil zařadit do plánu práce ZO na rok 2015:

Podání zprávy velitele SDH Těchonín o připravenosti, vybavenosti, výcviku a případných zása-
zích zásahového družstva SDH.

- Místo kontroly přijatých usnesení uvést do plánu práce Zpráva kontrolního výboru.
- Sdělil, že všem zastupitelům zašle do konce roku zápis z jednání s ing. Barvínkem, kterého se 
zúčastnil, ve věci zastřešení budovy školní jídelny. O zasedání v lednu bude muset zastupitelstvo 
přijmout určitá rozhodnutí, proto je nutné se s problematikou seznámit.

Termíny veřejných zasedání Zastupitelstva obce Těchonín na I. čtvrtletí 2015.
Leden – 14.1.  

Zpráva předsedy komise stavební a ŽP za rok 2014, akce na rok 2015 a jejich finanční zabezpečení.
Únor –  18.2. 

Zpráva kontrolního výboru o provedené inventarizaci, návrh rozpočtu na rok 2015, dopravní 
obslužnost v obci.

Březen – 18.3
Schválení rozpočtu obce na rok 2015, zpráva kontrolního výboru, zpráva velitele SDH.

Zasedání se konají v 18.00 hod, místo konání bude uvedeno na veřejné pozvánce.
Karel Vencl
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komunální volby
Volby do obecních zastupitelstev konané ve dnech 10. a 11. října 2014.

Výsledky voleb v obci Těchonín a zvolení zastupitelé
 Do Obecního zastupitelstva v obci Těchonín kandidovaly strany a sdružení: KSČM s 11 kan-
didáty, Sdružení nezávislých kandidátů I. s 11 kandidáty a Sdružení nezávislých kandidátů II. s 11 
kandidáty.
Volební účast v obci (volební okrsek č.1+volební okrsek č.2) byla 67,61%.
Zvolení zastupitelé podle stran – celkem 11 zastupitelů.
Konečné výsledky v počtech zastupitelů/hlasech:
 Sdružení nezávislých kandidátů II. – 5 zastupitelů: (Krejsa Daniel/291, Špinlerová Ivanka 
Mgr./193, Sedláček Josef/131, Olšar Martin/92, Šmahelová Lucie Mgr./81).
 Sdružení nezávislých kandidátů I. – 4 zastupitelé: (Všetička Vlastimil/196, Kreuselová Lenka 
Mgr./156, Chládek Jaroslav/147, Motyčka Václav/139).
 KSČM – 2 zastupitelé: (Junek Jiří/159, Vencl Karel/142).

Sdružení nezávislých kandidátů I. a II. celkem: 9 zastupitelů – 81,82%.
KSČM: 2 zastupitelé – 18,18%. 
         Zpracoval: Karel Vencl

Mikulášská nadílka
 V pátek 5.12.2014 v 17 hodin se sešli těcho-
nínští občané a jejich děti s Mikulášem, anděly a 
čerty u hasičské zbrojnice. Skupina zapálených 
organizátorů připravila pro děti nejen pěkný pro-
gram, ale také skutečně pekelné prostředí blízko 
vánočního stromku. Ve vystoupení se scénářem 
Míši Vebrové zahrály na flétnu koledy Kristýnka 
Břinčilová a Verča Žofková, andělské taneční vy-
stoupení předvedla Adélka Prüherová.Roztomilé 
kulisy namalovala paní Kaplanová. Nechybělo 
výborné občerstvení. Děti se mohly napít čaje, do-
spělí voňavého svařáčku a také piva. V kotli neby-
ly dušičky, ale moc chutná zabíjačková polévka. 
 Poděkování patří všem, kdo se podíleli na vydařeném setkání: M. Vebrové, manželům Nepus-
tilovým, Krejsovým, Huškovým, Koskovým z Jablonného n. O., E. Leichtové s Honzíkem, E. Draž-
kovičové, E. Černohousové, J.Hrdinové,  I. Špinlerové, J. Junkovi a A. Lukáčovi. Věříme, že všem 
vydrží nadšení až do příštího Mikuláše!   

Betlémské světlo
Snahou každého světla je prozářit tmu…
 Takhle nějak si to museli říkat i pracovníci rakouského rozhlasu v Linci, když v roce 1986 pře-
mýšleli, jak ozvláštnit sbírku pro zrakově postižené děti, nazvanou Světlo ve tmě. Mohla je také inspi-
rovat pověst italského města Florencie.
 Římský papež Urban II. (1088–1099) vyzval v té době evropské rytíře, aby zorganizovali váleč-
nou výpravu do Palestiny a osvobodili od mohamedánů především Betlém a Jerusalém – rodiště a 

Z akcí
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hrob Ježíše Krista. Podle červených křížů, které si připevňovali na oděvy, se jim proto začalo říkat 
„křižáci“. Dalo se na ni najmout i několik mládenců z Florencie. Jeden z nich při odjezdu přísahal, 
že když výpravu přežije a vrátí se, donese do rodného města plamínek ohně z věčného světla, které 
hoří v Betlémské basilice. Málokdo mu tehdy věřil. 
Po několika letech, těsně před Vánocemi, se před 
branami města objevilo několik otrhaných a zubo-
žených postav, v jejichž čele šel jeden s hořící svící. 
Těžko v nich Florenťané poznávali svoje syny, kteří 
před lety odešli z domova do války proti mohame-
dánům. Všichni ale přísahali, že plamínek na svíci, 
kterou nesli, je skutečně přímo z Betléma. Ochránili 
ho v každém počasí, vezli ho po souši i po moři, jen 
aby splnili svůj slib. Ve středověku to tak bylo první 
a zároveň poslední Betlémské světlo.
 A nápad byl na světě! Dopravit před Vánocemi 
do Rakouska světlo z Betléma jako poděkování těm, 
kteří ochotně a rádi přispějí nějakým způsobem po-
stiženým dětem. V té době nikdo z nich ovšem ne-
tušil, že za pár let se z tohoto nápadu zrodí jeden z 
novodobých vánočních zvyků.
 Jak tedy Světlo dopravit? Musela tu ovšem 
být spojitost se zrakově postiženými dětmi, protože 
sbírka Světlo ve tmě byla určena především pro ně. 
Z fondů sbírek se prostředky uvolnit nemohly, a tak se pracovníci rozhlasu obrátili se svojí žádostí 
na leteckou společnost AUA a cestovní kancelář Raiffeisen. Tak bylo zajištěno, že jedno dítě a malý 
televizní štáb pojedou do Betléma pro světlo zdarma.   V té době však ještě v důsledku poli-
tických situací bylo zapotřebí spousta povolení, navíc pro natáčení v zemi tak dbající na bezpečnostní 
opatření, jako je právě Izrael. Díky ochotě všech zainteresovaných se ale podařilo vše zvládnout včas. 
A tak od roku 1986 se začala novodobá éra dovozu Betlémského světla. 

převzato z www.betlemskesvetlo.cz

V neděli 21. prosince 2015 si mohou zájemci převzít 
v kapli sv. Jana Nepomuckého v Celném 
BETLÉMSKÉ SVĚTLO. 

Zajistí ho pan B. Kopecký, jenž ho bude předávat od 13 do 14 hodin.

in
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  Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 3,- Kč/cm2  (včetně DPH)
  Velikost :  šířka x výška
  A  –  06,4  x  03,7   cm  =    71,- Kč
  B  –  12,8  x  03,7   cm  =  142,- Kč 
  C  –  12,8  x  07,4   cm  =  284,- Kč 
  D  –  12,8  x  09,25 cm  =  355,- Kč  (polovina strany)
  E  –  12,8  x  11,1   cm  =  426,- Kč 
  F  –  12,8  x  14,8   cm  =  568,- Kč 
  G  –  12,8  x  18,5   cm  =  710,- Kč  (celá strana)C
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• ceník schválený Usnesením ZO 
č. 41 ze dne 14.3.2012.

• při opakované inzerci nad částku 
100,- Kč může být poskytnuta sleva 
až do výše - 20%.

• emailová adresa redakce:  
listy@techonin.cz

• UPOZORNĚNÍ - od 1. 3. 2012  je  
OBEC  TĚCHONÍN  plátcem  DPH
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Slavnost 27.10.2014 u dělostřelecké tvrze Bouda
 V katastru naší obce se můžeme pochlubit dvěma národními kulturními památkami. Nově je to 
kaple svatého Jana Nepomuckého společně se sochou tohoto světce v Celném, ale již od roku 1995 
mezi tyto památky patří dělostřelecká tvrz Bouda. Kromě akcí, které zde dobrovolníci ze Společnosti 
přátel čs.opevnění pořádají běžně, se letos podařily další dvě.
 Na 15.říjen 2014 pozval hejtman Pardubického kraje JUDr. Martin Netolický na prohlídku Mu-
zea čs.opevnění – dělostřeleckou tvrz Bouda významné osobnosti Armády České republiky a akade-
mické obce. Tvrz navštívil náčelník generálního štábu AČR Ing.Petr Pavel, čelní generálové, důstoj-
níci AČR, rektoři několika univerzit a osobnosti českého zdravotnictví. Předtím si ale tato skupina 
prohlédla Centrum biologické ochrany v areálu našich kasáren.
 Veřejnosti patřila druhá akce, na níž měly velkou zásluhu Lesy České republiky, především 
Lesní správa Lanškroun. V pondělí 27.října 
odpoledne bylo slavnostně předáno veřejnos-
ti nové zázemí pro pěší výletníky, cyklisty a 
návštěvníky tvrze Bouda. Aby tedy turisty 
nezaskočilo špatné počasí, aby v době sezo-
ny příjemně prožili čekací dobu, provedly zde 
LČR dvě stavby. Je to altán, ve kterém se po-
hodlně usadí dvacítka lidí a může si na stálém 
ohništi s kouřovodem a lapačem jisker pěkně 
v suchu opéci špekáček. Stavba je vkusná, z 
trámů a dřevěných prvků a zapadá do lesního 
okolí. I chemické WC získalo pohledný kryt. 
Postupně se ještě chystají různé úpravy před 
vchodem a v okolí. 
 Pro zájemce byl z Těchonína na tuto akci vypraven au-
tobus. Setkání zahájili fanfárou na lesní rohy lesníci, pak ná-
sledovaly slavnostní projevy, v nichž řečníci připomněli vznik 
ČSR a události roku 1938. První vystoupila Ing. Jana Trejtna-
rová, správkyně LČR, s.p. Lanškroun, dále hejtman Pardubic-
kého kraje JUDr. Martin Netolický, promluvil také za LČR-
-krajské ředitelství Choceň ředitel Ing. Roman Vohradský a za 
Společnost přátel čs. opevnění Ing. Martin Ráboň. Slavnostní-
ho předání se zúčastnil také náš starosta Daniel Krejsa a další 
zastupitelé obce. Po projevech vystoupil Podorlický dětský 
pěvecký sbor z Jablonného nad Orlicí pod vedením paní Ireny 
Francové. Pak byla slavnostně přestřižena páska u nového al-
tánu, kde se podávalo malé občerstvení. Setkání opět ukončili 
trubači. Zájemci se mohli zúčastnit prohlídky tvrze a kromě 
historických vojenských zajímavostí spatřit také vzácné  neto-
pýry, kteří se chystali hluboko v podzemí zazimovat. 
 Chceme za občany Těchonína poděkovat zaměstnancům LČR za další dobrý počin, kterým po-
mohli návštěvníkům tvrze Bouda a turistům, ale také zkrášlili další kousek naší obce. Těm, kteří už 
nemohou podnikat výlety do našeho okolí na tomto místě připomeneme, že LČR už upravily i pro-
stranství pramene U Korýtka.      

Ivanka Špinlerová

událo se...
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Fotbal Těchonín (www.fotbal-techonin.cz)
 Dne 15.11. jsme v Boříkovicích odehráli poslední zápas okresního přeboru v roce 2014, který 
pro nás dopadl vítězně a upevnili jsme si tím postavení v tabulce na 8. místě. Celkově hodnotíme pod-
zimní část sezony jako povedenou, a to i přesto, že některá utkání nedopadla výsledkově dle našeho 
očekávání.
 Jarní část sezony začneme v sobotu 28.3. na hřišti v Semaníně. Celkové zhodnocení roku 2014 
proběhlo na výroční schůzi dne 6.12. v Domě hasičů v Mladkově.
 
Tabulka:

Střelci branek:                 Nejlepší střelci klubu                       Nejvíce odehraných zápasů
v podzimni části sezony         1973 – 15. 11. 2014                       za Těchonín 1973 – 15.11. 2014    

 
Tučně zvýraznění hráči jsou                             Tučně zvýraznění hráči jsou 

ještě aktivní fotbalisté.                                      ještě aktivní fotbalisté.

 Tímto bych rád poděkoval všem zúčastněným hráčům, fanouškům, sponzorům a všem, kteří se 
podílejí na činnosti a starají se o chod našeho fotbalového oddílu.

 Petr Vašata
Stolní tenis (www.pinec.info)
 Trénink dětí a mládeže probíhá každé pondělí od 17:15 hod. Tréninky oddílu registrovaných 
(OP-IV, TJ Sokol Těchonín) jsou každé úterý v čase od 18:00 hod. Místo herny v MŠ - beze změny. 
 Po odehrání zápasu dne 12. 12. 2014 s oddílem TJ Jiskra Králíky C bude mít náš oddíl první kolo 

Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body
1. Brandýs nad Orlicí 13 8 3 2 37 : 17 28
2. Semanín 12 8 2 2 39 : 12 27
3. Sloupnice 13 8 2 3 36 : 16 27
4. Žamberk B 13 7 2 4 30 : 17 25
5. Rybník 13 7 2 4 26 : 26 25
6. Žichlínek 13 7 1 5 27 : 24 23
7. Sopotnice 13 7 1 5 35 : 28 22
8. Těchonín 13 7 1 5 25 : 31 22
9. Tatenice 13 3 3 7 27 : 37 14

10. Dolní Dobrouč 13 3 2 8 26 : 38 12
11. FC Jiskra 2008 B 13 3 1 9 25 : 40 11
12. Boříkovice 13 2 4 7 20 : 39 10
13. Rudoltice 13 2 0 11 17 : 45 6

Zájmové sPolky v obci

počet střelec
13 Kovanda Jaroslav
6 Špaček Roman
2 Šponar Miroslav
1 Hynek Michal

Kroczak Robert
Makar Jaroslav
Jironč Dominik

počet střelec
102 Filip Radek
93 Špaček Roman 
88 Suchomel Miloš 
85 Kovanda Jaroslav 
82 Kmošek Pavel
81 Kmošek Jaroslav 
78 Maleček David
69 Filip Jiří ml.
64 Zeman František
45 Grasinger Vlastimil

počet jméno
408 Merta Radim
407 Filip Radek
375 Vašata Petr
362 Kmošek Pavel
312 Vychitil Josef
261 Hrdina Jan
251 Baranowski Libor
250 Durna Roman
244 Špaček Miroslav
225 Kmošek Jaroslav
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ze dvou odehrané. Zatím se drží na druhém místě z celkových 12 oddílů.
 Sledujte výkonnost domácího oddílu mimo jiné i na webových stránkách http://www.pinec.info 
nebo http://stis.ping-pong.cz 
      S pozdravem „Sportu zdar a stolnímu tenisu zvlášť“

za místní oddíl Daniel Krejsa
HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 HC Těchonín je v polovině hokejové sezóny. Holba LHL liga pomalu uzavírá svoji 1. část!
 Hokejisté Těchonína letos vstoupili do 1.ligy. Čekalo na ně devět soupeřů, z toho 3 derby. Ve vět-
šině zápasů jsme byli papírově slabší 
soupeř. Proti nám se postavily týmy, 
které mají v sestavách bývalé hráče z 
okresních či krajských soutěží nebo i 
z druholigových mužstev. Těchonín se 
snažil vždy na tyto soupeře dobře při-
pravit. Cíl byl jasný - být důstojným 
soupeřem a získat cenné zkušenosti do 
dalších ročníků. 
 První část pomalu končí a HC 
Těchonín z dosavadních 8 zápasů drží 
bilanci 2 výher, 1 remízy a 5 porážek. 
Těchonínští odehráli i 3 derby s Králí-
kami (výhra 6:3), Nekoří (prohra 3:2) 
a Turky Verměřovice (1:1). V tabulce po první části držíme 9.místo s 5 body. Těchonínský tým má 
takřka jasný sestup do druhé ligy a tím začne i druhá část Holba LHL ligy. Všechny informace o klu-
bu, statistiky, fotografie a vše, co se týče týmu HC Těchonín, naleznete na stránkách www.hctechonin.
cz nebo na facebooku (HC SPV Těchonín).

                                                                                                                    Michal Ordoš
Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
Pár slov o rybářském kroužku:
     V měsíci září jsme se po měsíční  prázdninové pauze opět sešli s dětmi u vody a náplň kroužku 
jsme plně věnovali rybolovu. Přivítali jsme mezi námi další dva mladé rybáře, a to  Vanessku Dur-
novou a Filipa Březovského. Tito se hned spolu s námi zapojili do chytání ryb. Jednou týdně jsme 
chodili chytat na rybárnu, kde jsme se snažili ulovit nějakou tu rybku obřích rozměrů.
   V měsíci říjnu jsem pro děti připravil letos druhé rybářské závody, které  se konaly v sobotu 11.říj-
na na místní malé vodě Rybárna. Do závodů jsme poprvé zapojili i rodinu každého mladého člena, 
což se ukázalo jako dobrý tah, a rádi bychom v tom 
pokračovali. Děti vytvořily dvojice s některým s ro-
dičů, popřípadě s rodinným příbuzným a společnými 
silami usilovali o co nejlepší umístění. Většina do-
spělých závodníků se určitě přesvědčila o tom, že to 
není vůbec nic jednoduchého přelstít a ulovit třeba 
jen jednu rybičku, a že jejich děti jsou opravdu velmi 
šikovné a zručné, když skoro každé ulovilo alespoň 
jeden úlovek. Na závěr bych chtěl pochválit vítěze 
závodů - Štěpána Polzera, obhájce prvního místa z 
jarních rybářských závodů, který sám ulovil 337 cm. 
Blahopřejeme! 
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Výsledky:  
   1. Štěpán Polzer a Václav Polzer st. společně ulovili 503 cm
   2. David Kopecký a Bohumil Kopecký společně ulovili 32 cm
   3. Roman Durna a Roman Durna st. společně ulovili 31 cm 
   4. Klárka Kopecká a David Kopecký st. společně ulovili 29 cm
   5. Vanesska Durnová a Kuba Chládek společně ulovili 19 cm
   6. Vítek Zigáček a Luděk Zigáček společně ulovili 11 cm
   7. Vojta Žofka a Václav Motyčka  společně ulovili 10 cm
   8. Filip Březovký a Libor Březovský společně ulovili 0 cm
 
 V zimních měsících se s dětmi scházíme v místní základní škole, 
kde se děti seznamují s teorií života ryb a pilují navazování rybářských 
montáží. Dále se snažíme vracet vzpomínkami zpět k vodě a povídat si 
o tom, jak se jim kdy dařilo, či nedařilo, a přitom si vzájemně radit, jak to měly udělat správně, aby 
příště jejich úlovek byl co možná nejlepší. 

Pár slov o ostatních činnostech:
 Před nastávající zimou bylo potřeba zazimovat rybárnu, kde byla za tímto účelem pořádána 
menší brigáda. Na pstruhových vodách nám skončila lovná sezona, a tak se mnozí z nás začínají 
trochu probírat vzpomínkami nad tím, jaká byla a jak se nám v ní dařilo. Nakonec si jistě všichni 
řekneme, že to byla další pěkná rybářská sezona plná nejen krásných úlovků, ale i ostatních zážitků a 
setkání s přáteli společného ražení.
 Největší událostí uplynulé části roku byl jistě Rybářský večírek, pořádaný naší organizací dne 
15.11.2014 v restauraci Otmarka. Vzhledem k místenkovému způsobu prodeje lístků bylo již dopředu 
patrné, že zájem o tuto akci bude velký. Rybářský večírek se - dle mého soudu - povedl, všichni hosté 
se bavili ať už na tanečním parketu, nebo u stolů s přáteli, pohoštění bylo skvostné a každý si mohl 
vybrat, aby své chuťové pohárky uspokojil dle libosti. Tekuté pochutiny také tekly proudem a zábava 
pokračovala dlouho přes půlnoc. Rád bych touto formou poděkoval rodině Fikejzových za skvělou 
atmosféru a lahodné občerstvení. 
 Za MO ČRS Těchonín bych chtěl na tomto místě všem čtenářům TL popřát klidné prožití svátků 
vánočních a rok 2015 dle Vašich představ. 

Za MO ČRS Těchonín 
 Josef Sedláček ml. a  Václav Polzer ml.

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici-techonin.cz)
 V polovině října se konala výborová schůze, na které byl stanoven termín naší ,,Výroční valné 
hromady“, která proběhne 17.1.2015 od 17:00 hod v penzionu Otmarka. Na VVH se budou vybírat 
členské příspěvky pro rok 2015, a proto vás prosím, nezapomeňte si vzít s sebou i členskou průkazku.
 Přes podzim se náš sbor věnoval úklidu okolo hasičárny a v ní. Proběhla poslední brigáda, při 
které se odvozily všechny stoly a lavice pod přístřešek ke školce a také gril, který náš sbor zakoupil 
na pořádané akce naším sborem.
 Z našeho zásahového družstva se 3 členové zúčastnili kurzu strojníka. Tento kurz absolvovali 
Milan Kalous, Roman Kouba a Lukáš Vaníček. V této chvíli má náš sbor vyškolené 4 členy. Čtvrtým 
členem je velitel sboru a současně i velitel zásahového družstva Petr Dušek, který tento kurz už ab-
solvoval.
 V měsíci listopadu proběhla také úspěšně na našem zásahovém vozidle Ford Transit technická 
kontrola, kterou provedl pan Fajt z Jablonného nad Orlicí.
 Prostřednictvím TL bych Vás chtěl všechny pozvat na Hasičský ples, který se bude konat 
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28.2.2015 od 19:00 hod. v sále hostince U Mostu v Těchoníně.
 Topná sezóna je v opět v plném proudu, vánoční svátky se nám blíží a také konec roku, proto 
bych chtěl apelovat jako každý rok na místní občany i chalupáře kvůli zvýšené opatrnosti při manipu-
laci s ohněm a pyrotechnikou.
 Dále bych chtěl poděkovat všem zastupitelům naší obce za finanční prostředky a našemu dal-
šímu sponzorovi panu Aleši Nepustilovi za jeho sponzorský dar pro náš sbor. Díky jejich finančním 
prostředkům může náš sbor fungovat a reprezentovat naši obec Těchonín. Také děkuji všem našim 
členům, kteří se podíleli na uspořádání všech akcí a brigád, které v roce 2014 proběhly. 
 Za hasičský sbor Těchonín Vám přeji klidné prožití vánočních svátků, dětem bohatého Ježíška a 
šťastný nový rok.

Vlastimil Všetička, starosta SDH
Mladí hasiči
 Mladí hasiči z Těchonína se začali opět po prázdninách scházet každé úterý od 16:30. Začátek 
školního roku jsme věnovali nácviku disciplín na branný závod, který se uskutečnil 18.října 2014 v 
Dolní Dobrouči. Vzhledem k počtu nováčků a prvňáčků nebyly začátky vůbec jednoduché - uzly, 
zdravověda, topografie ani střelba ze vzduchovky nejsou jednoduché, ale mladý hasič je šikovný a 
snaživý, takže nebylo výjimkou ani pět zásahů z pěti pokusů! Ale i přes nesmírnou snahu vedoucích 
a dětí na nás v Dobrouči zbylo pouze 30.místo.
 Zima se začala pomalu blížit a venkovních aktivit ubývat, takže se v tomto období budeme s 
dětmi scházet v tělocvičně. Už pilně nacvičujeme vystoupení na lednovou Výroční valnou hromadu. 
Těšíme se na první sníh a sáňkování a pekáčování s mladými hasiči, takže doufáme, že nám příroda 
v zimě nadělí bílou peřinu. 
 Přejeme všem čtenářům příjemné prožití svátků a do nového roku přejeme hlavně našim mla-
dým hasičům samé úspěchy a zlepšování výkonů.
          Jana Trojanová
SPV Těchonín
 Blíží se zimní období a nám nezbývá, než si přát, aby k nám letošní zima byla přívětivější, než ta 
minulá, a mohli jsme si v Těchoníně zabruslit či zalyžovat. Jsme připraveni, pokud to počasí dovolí, 
v co nejkratší době připravit trať na lyžování i kluziště. Nový asfaltový povrch na hřišti pod školou 
nám výrazně pomůže zrychlit nastříkání ledu. Vyrobili jsme nové mantinely, tak pevně doufáme, že 
nám pár roků vydrží. Chtěli bychom poděkovat za pomoc při přípravě materiálu R. Jentschkovi, L. 
Liebichovi a J. Šulcovi (bývalý občan Těchonína). Samozřejmě bychom chtěli poděkovat i všem 
ostatním lidem, kteří se podíleli na samotné výstavbě mantinelů. 
 Závěrem bychom chtěli za SPV Těchonín popřát příjemné prožití vánočních svátků a šťastný 
nový rok.

Radim Trejtnar a Jiří Leicht 
Klub důchodců
 Jako každoročně uspořádal dne 18.září 2014 Klub 
důchodců Těchonín výlet na severní Moravu . Dopravu 
nám zajistil jako tradičně pan Pinkas z Králík. Z  Těcho-
nína jsme odjížděli v 7 hodin ráno.  Cílem byl  Bruntál a 
návštěva zámku, který je národní kulturní památkou. Pů-
vodní tvrz byla koncem 16.století přestavěna v renesanč-
ní zámek s patrovými arkádami na nádvoří a hodinovou 
věží.Do dnešní barokní podoby byl zámek upraven v le-
tech 1766 – 1771. Posledním majitelem zámku byl Řád 
německých rytířů.



17

 Zámeckou expozici tvoří kaple v přízemí a sály 1.patra , zdobené rokokovými nástěnnými 
malbami a vybavené původním mobiliářem z 18. až 20.století. Zámecká galerie se pyšní díly ital-
ských,holandských,vlámských a německých mistrů  16.-18.století ze sbírek velmistrů  Řádu němec-
kých rytířů a rozsáhlá je i  zámecká knihovna. Po zhlédnutí expozice zámku, která se všem líbila, jsme 
si prohlédli střed města , hlavně náměstí s krásně opravenými domy a uprostřed náměstí moderní kaš-
nu, postavenou z finanční podpory EU. Oběd jsme měli zajištěný v  restauraci  Terezka na náměstí. Po 
obědě jsme odjeli na prohlídku hradu Sovinec. Původní hrad byl založen mezi léty 1329 – 1332. Kon-
cem 16.století byl renesančně upraven a na počátku 17.století byly postaveny objekty purkrabství. 
Hrad postupně měnil majitele .Od 2.poloviny 17.století byl Sovinec hlavní pevností Řádu německých 
rytířů . Přesto, že bylo opevnění stále zdokonalováno, byl hrad dobyt za třicetileté války švédskými 
vojsky. Posledními stavebními úpravami ,dokončenými v roce 1904, byl hrad změněn na letní sídlo 
velmistra Řádu německých rytířů. 
 Třešničkou na dortu byla návštěva galerie U Halouzků v Jiříkově nedaleko Sovince. Jsou zde 
vystaveny dřevěné plastiky,které vytváří řezbář pan Halouzek. Je to neskutečné dílo vytvořené jed-
ním člověkem. Betlém v nadživotní velikosti má 240 postav, dále koně, slony, velbloudy, medvědy a 
největší plastikou přes 10 m vysokou je vládce Jeseníků –Praděd.
 Počasí nám přálo, byl krásný slunečný zářijový den a plni dojmů jsme se ve zdraví a pohodě 
vrátili domů.

Václav Prüher

Nově narození:
    9.4.2014     Motl Tadeáš (Těchonín 78)
    7.8.2014                     Hubová Elena (Těchonín 76)
    25.11.2014                     Petroszki Jan (Těchonín 171)                 
 
Jubilanti:
Říjen
60 let      16.10.1954 Huterčyková Olha Petrovna 
    (Těchonín 186)
65 let      18.10.1949 Hejl Petr (Stanovník 9)
70 let   4.10.1939 Filip Oldřich (Celné 96)
70 let      21.10.1944 Vencl Karel (Těchonín 12)
70 let 29.10.1944 Halenkovič Karol (Těchonín 110)
75 let   1.10.1939 Lochařová Olga (Celné 11)
Listopad
55 let 23.11.1959  Liebich Josef (Těchonín 99)
65 let 21.11.1949  Jelínková Alena (Těchonín 32)
Prosinec
60 let 14.12.1954 Kumpoštová Dagmar (Těchonín 59)
75 let   8.12.1939 Jentschke Josef (Těchonín 27)
 
Zemřelí:
  10.10.2014 Beneš Vladimír (Těchonín 166)
      3.11.2014 Marek Zdeněk (Těchonín 182)
      1.12.2014 Šulcová Marie (Těchonín 116)

sPolečenská kronika
 

?

Obec má celkem 612 obyvatel. 
- Celné 103 obyvatel (z toho  90 
dospělých a 13 dětí) 
- Stanovník 17 obyvatel (z toho 12 
dospělých a 5 děti)
- Těchonín 492 obyvatel (z toho 415 
dospělých a 77 dětí)
       stav k 1.12.2014
 
rok 2014
• V obci se narodilo 8 dětí (4 děv-

čátka a 4 chlapci)
• V obci zemřeli 3 občané (2 muži 

a 1 žena)
• Do obce se přistěhovalo 14 

občanů
• Z obce se vystěhovalo 17 občanů
• Obec má 12 občanů ve věku 80 

až 90 let a 1 občana staršího 90 
let 

• V obci se dožilo v roce 2014 vý-
znamných výročí:

50 let – 9 občanů, 55 let – 3 občané, 
60 let – 11 občanů, 65 let – 13 občanů, 
70 let – 12 občanů, 75 let – 6 občanů. 

ObyvatElstvO ObCE:
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Co se ve škole dělo, děje a bude dít?
Očima dětí:
Hudební pořad Hrajeme si na Afriku
 14.9. k nám přijel pán, který měl hodně nástrojů, například dřevěnou 
žábu, bubínky a různá hrkadla. Pak měl taky elektronický přístroj. Když 
zmáčknul čudlík, tak zpíval do mikrofonu, když ho pustil, tak se to opa-
kovalo a takhle pořád dokola (pozn. tzv. looper, smyčkovač). Taky jsme 
tancovali. Nakonec nám půjčil nástroje.                 (Monča Martínková)

Podzimní den
 V pondělí 20.10. se ve třídě 4. a 5. ročníku uskutečnil podzimní den. Dlabali jsme dýni, vyráběli 
jsme papírové listy - tak, že jsme dali opravdické listy pod papír a tužkou jsme ten papír barvili a už 
byl papírový list. Učili jsme se anglickou písničku, vyráběli zvířata z kaštanů, vařili kompot a vyrá-
běli jsme kytice z listů.                   (Vojta Žofka)

Podzimní slavnost
 Podzimní slavnost se uskutečnila 23.10. ve škole, pro rodiče dětí. 
Nejprve 1. a 2. ročník zpíval píseň Pozor děti, drak už letí, pak zpívali pí-
seň Cestu znám. Potom zpívali děti z 3.,4. a 5. ročníku píseň Cesta. Dále 
byl miniorchestr Černé oči, hned po něm byla báseň Telefonování od 
Jaromíra Nohavici. Pak Dášeňka a nakonec muzikál Červená Karkulka i 
s reklamou. Když to skončilo, šli rodiče na občerstvení a pak domů.   
                                 (Kristinka Břinčilová)
Halloweenský pátek
 V naší třídě (4.a5. ročník) se 31.10. uskutečnil Halloweenský pátek. 
Děti přišly ve strašidelných kostýmech. Bylo to super. Kreslili jsme dýně, 
tančili jsme a koukali na anglický dětský halloweenský film, docela jsme 
tomu rozuměli. Pak jsme vyhodnotili nejlepší strašidlo. Vyhrál Adrian 
Costea. Pak jsme měli halloweenskou hudební výchovu.   
                                   (Róza Stránská)
Reklamový pátek
 21.11. byl v naší třídě (4. a 5. ročník) další bláznivý den, byl to reklamový den a každý si mohl 
vymyslet nějakou reklamu, bylo to srandovní. Bylo tu dohromady 7 reklam, Róza měla na Redbull, 
Kuba, Vojta, Ela H.,Tobiáš a Verča měli na Airbank, Anička na Studenecké skály, Nikča a Monika na 
Bobík a Ivča na Bebe dobré ráno.                             (Iva Poláková) 

Hudební pořad Šel tudy...
 Dne 3.12. k nám přijel pan Leoš Drahotský a paní Miroslava Smékalová ze ZUŠ Žďár nad Sáza-
vou ukázat hudební pořad Šel tudy. Zpívali jsme a hrálo se na různé nástroje, třeba na klarinet nebo na 
saxofon a na konci nám pán zahrál na dudy. Bylo to pěkné a moc se mi to líbilo.           (Tobiáš Leicht)

Workshop - malování na hrnečky
 Zimní workshop byl takový, že jsme malovali na hrnečky. Byl 4.12. Bylo to hodně zábavné. 
Přišlo hodně lidí, asi přes 40. Hrnečky jsme malovali fixama na porcelán. Bylo tam i dobré cukroví. 
Když jsme odcházeli, mohli jsme hlasovat, jaký bude jarní workshop. Buď drátkování nebo smalto-
vání šperků. Myslím si, že vyhrálo smaltování.             (Verča Žofková)

Školní okénko
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Mikulášský pátek
 Dne 5.12. se ve škole Těchonín uskutečnil mikulášský pátek. Děti přišly za Mikuláše nebo za 
anděla nebo za čerta. Bylo to super, kdo byl převlečený, tak dostal sušenku, byla výborná.  Pak jsme 
dělali mikulášské pracovní listy. Potom jsme si četli a pak najednou přišli čerti a Mikuláš, ale bez 
anděla. Dostali jsme balíčky od Mikuláše, zazpívali jsme jim a potom jsme měli hudební výchovu, 
kde jsme zpívali koledy. Pak jsme šli na oběd a měli jsme dobré rizeto a dobrou polévku. Dnes byl 
pro mě dobrý den. Konec.               (Róza Stránská)

Očima pedagogů:
• Chtěla bych poděkovat všem, co se zúčastnili SBÍRKY PRO AFRIKU. Vybrala se spousta školních 

pomůcek, hygienických potřeb a oblečení. Někteří také přispěli na poštovné.
Poděkování patří rodičům dětí: Emička, Anežka a Andělka Vágnerovi, Eliška Víšová, Tom Veselý, 
Terka Mertová, Kuba Kosek, Kryštof Budiš, Monča Martínková, Kristinka a Mareček Břinčilovi, 
Artur Gregor, Víťa a Šárka Zigáčkovi, Ríša Mareš, Marek a Iva Polákovi, Nikča Kubátová, Mar-
kétka a Anička Strasmeierovi, Eliška Hejlová, Natálka Vaníčková, Tobiáš a Séba Leichtovi, Róza 
Stránská, Adrian Costea, Klárka Kopecká
Dále přispěli: Obecní úřad Těchonín, Klára Vaníčková, rodina Majvaldova, Hana Jentschková, paní 
Ferková, Jana Šmídová, rodina Motyčkova (Hluchov),  paní Koubová, Lenka Kreuselová, Lenka 
Krejčová, Andrea Vacková, Sandra Krejčová a také pan Miloslav Dvořáček, který měl ve škole 
hudební pořad Hrajeme si na Afriku. JEŠTĚ JEDNOU DĚKUJI!

•  V úterý 25.11. jsme zahájili letošní výuku PLAVÁNÍ, která bude trvat až do února. 
•  20.11. se v naší škole konalo PODZIMNÍ POSEZENÍ PRO UČITELE OKOLNÍCH MÁLOTŘÍD-

NÍCH ŠKOL. Zde si vyměňujeme zkušenosti a rady týkající se naší práce.
• Ve čtvrtek 18.12. dopoledne budeme mít ve škole VÁNOČNÍ BESÍDKU, která letos bude pouze 

pro děti. Děti si na tuto besídku samy připravují různá vystoupení.  
          Sandra Krejčová

Školní družina
 Pěkné podzimní počasí jsme využili k pátečním výletům. Vydali jsme se na Celné ke kapličce, 
k pomníku z 1. světové války a do obchůdku. Další výlety 
byly do Kobylího dolu k pomníku kpt. Berana, k Celenské-
mu kříži, na Růženčin kopec, k vysílači na Hejnově. Došli 
jsme ke Studeneckým skalám a téměř až k Boudě. Připo-
mněli jsme si pověsti od pana Špinlera z Bílé lišky.
 Uspořádali jsme si již tradičně drakiádu.
 Pro zvířátka jsme nasbírali kaštany.
 Ve vesnici jsme sbírali odpadky.
 V prosinci a v lednu proběhne turnaj v hraní stolní 
hry SUPERFARMÁŘ. Sponzorem této soutěže je nakla-
datelství Press-Pygmalion s.r.o. výhradní dodavatel her GRANNA. Děkujeme za hodnotné ceny pro 
vítěze.
         Lenka Krejčová

CHTĚLI BYCHOM VÁM POPŘÁT KRÁSNÉ VÁNOČNÍ SVÁTKY A V NOVÉM ROCE PLNO LÁSKY, 
POHODY A KOUZELNÝCH CHVIL...
         Pedagogický sbor
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Společná akce rodičů s dětmi - výroba draků
 Barevný podzim přispívá svou rozmanitostí k 
neustálému tvoření. Proto jsme v listopadu do naší 
mateřské školy pozvali rodiče na výrobu draků spo-
lečně s dětmi. Pro některé byla tato činnost prvním se-
známením s postupem výroby draků. Vytváření bylo 
zajímavé, společné chvíle byly příjemné a veselé. Po 
dokončení odpolední práce s draky si děti s rodiči své 
draky odnášely domů.

Mikulášská nadílka
 V pátek 5.12.navštívili naši školku čerti s Miku-
lášem. Děti jim společně zpívaly písničky a zareci-
tovaly básničky, které se v mateřské škole naučily. A 
když Mikuláš zjistil, že všichni byli skoro celý rok 
hodní, byl každý odměněn malým balíčkem dobrot. 

I. Jirušková

Pomoc při nachlazení a prevenci
VÝLUH SE ZÁZVOREM

 Někteří z nás přečkají chladné roční ob-
dobí zcela bez úhony, jiní nepřečkají zimu bez 
nachlazení. Potíže s nachlazením lze šetrně 
zmírnit čaji nebo různými nápoji připravenými 
z bylin. Nabízím recept na VÝLUH  SE  ZÁ-
ZVOREM, který mi poskytla paní, s kterou 
jsem byla na pokoji při mém pobytu v nemoc-
nici. 

Postup přípravy:
 1. Do 1 litru vody dáme 10 ks hřebíčku a 3 cm tyčinky skořice – vše svaříme.
 2. Do svařeného přidáme 2 – 3 lžíce nastrouhaného zázvoru a necháme vyluhovat asi 12 hodin.
 3. Přecedíme a přidáme 2 ks citronu (vymačkáme) a med podle chuti.

Uchováváme v ledničce a užíváme několikrát denně – celkem za den asi 1 dcl.

          Jarmila Venclová

mateřská Škola

nachlaZení
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Jak si obyvatelé naší obce vydělávali 
na živobytí v 19.století a v 1.polovině 20.století

 V minulých číslech Těchonínských listů jsme s našimi pamětnicemi vzpomínali na těchonínské 
hostince, dále na různé služby, jimž si zdejší občané v 1.polovině 20.století vydělávali na živobytí. 
Dnes budeme pokračovat pracemi, kterými se zabývalo více lidí, a to i  v 19.století. 
 Musíme se především zmínit o zpracování lnu, jenž se od 18.století pěstoval i v horských oblas-
tech. Pole kolem Těchonína i Celného se prý modrala rozkvetlým lnem (Celné má květ lnu také na 
pečeti). Len se po dozrání vytrhával a ve svazcích (hrstech), kterým se prý u nás říkalo panenky, se 
stavěl do stříšek. Na Hejnově měl svá pole se lnem Josef Frank (hospodářství pod školou) a svůj len 
stavěl s rodinou podél nataženého drátu do stříšek ve tvaru svých iniciál, takže z dálky bylo vidět na 
Hejnově J.F. Paní E.Suchomelová si pamatuje, že to tak dělal každý rok. Tam, kde dnes bydlí Vráno-
vi, stál statek, jenž si prý za výdělek z pěstování lnu koupil Hermann Barnet. 
 Po dokonalém vyschnutí se len na drhlenu (železném hřebenu) zbavoval tobolek. Lněné seme-
no bylo známo svými léčivými účinky už ve starověku a dnes se opět doporučuje jako cenný zdroj 
esenciálních mastných kyselin a dalších léčivých látek. Dříve se z něj lisoval lněný olej, u nás v 
horním mlýně v Hluchově. Posled-
ním olejníkem byl Josef Peschke. 
Lidé používali tento olej jako zdravý 
rostlinný tuk, do čerstvého se namá-
čel chleba, mastily se jím brambory, 
opékaly se na něm bramborové šiš-
ky. Z odpadů se vyráběly pokrutiny 
pro dobytek. 
 U lněných stonků bez tobolek 
se pak provádělo rosení (vlákna se 
ze stonků uvolňovala činností bak-
terií), len se mohl také močit třeba 
v rybnících. Pak se sušil na slunci 
nebo v sušárnách. U nás se také su-
šil v pazdernách. Ty právě sloužily k 
sušení a částečnému zpracování lnu. 
Pazderny vlastnila obec nebo bohatší rolníci. Stavěly se mimo stavby usedlostí, nebo za vsí, protože 
zde občas docházelo k požáru. Byla v nich vždy mohutná zděná pec a u ní se sušilo. Velká pazderna 
stála v Celném u silnice pod hřbitovem, malou tírnu měl u statku i Hugo Faltus (Olšarovi). Jako malé 
děvče chodila do celenské pazderny paní A.Felgrová. Vzpomíná, že tam pracovaly především ženy, 
které měly od prachu černé obličeje a zaprášené šátky a oblečení. Před odchodem se musely pře-
vléknout a omýt trochu aspoň obličej. Zbytky pazderny byly ještě koncem 70.let minulého století u 
statku Nožkových na Mlýnském kopci. Len se vozil od nás na zpracování také do Čenkovic.  V druhé 
místnosti pazderen se suchý len lámal na lamačce (doma na trdle, trdlici), pak se protahoval potírkou 
a nakonec vochloval. Tím se odstranilo z vláken pazdeří a oddělila se hrubá vlákna (koudel). Pak se 
ještě jemné vlákno krášlilo (naklepávalo, někdy i vyvářelo v louhu). K výrobě lněné příze se mohlo 
využít jen 10 % vláken! Ta se srovnala a stejnoměrně se kroutila na přízovou nit, jež se pak spřádala 
do vřeten. U toho přadleny slinily prsty, tím se vlákno lépe urovnávalo. Vzpomeňte si na pohádku O 
třech přadlenách! Zručná přadlena upředla 60 – 100 m příze za hodinu. Aby si mohly ženy při práci 

Z historie těchonína

Celenská pazderna
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popovídat, scházely se při této práci na tzv. přástky. 
 Příze se pak soukala z vřetena na cívky – a mohlo se tkát. Stavy v naší vsi hrčely téměř v každé 
chalupě dlouho do noci, někde i dva. Občas na nich tkalcovaly i děti. Říkalo se, že tkalci tkali v rytmu 
slov „na cukr, na kafe“. Místní tkalci si nosili přízi také od faktora z Červené Vody, většinou v ranci na 
zádech přes suchovršské lesy. Hotové dílo – plátno – pak odevzdávali zpět faktorovi. Červenovodští 
faktoři hledali na výrobku chyby, aby nemuseli moc platit. Jejich honosné vily jsou dodnes svědky 
vydírání našich tkalců. Plátno z Králicka se posílalo v balících a prodávalo např. v Brně a někdy až 
ve Vídni. 
 Z činnosti kolem zpracování lnu se nám dochovaly i některé pojmy, jejichž původní význam 
mnozí lidé už neznají. Samo slovo PLATIT vzniklo z praslovanského plať (kus tkaniny, šátek). Plátno 
bylo u starých Slovanů při výměně zboží platidlem. Nemotoru, nešiku nazýváme MOTOVIDLEM. Je 
to vlastně nástroj pro navíjení ručně soukané příze do přaden. I TRDLO je vlastně palice na tlučení, 
drcení plodin. Pro nás už je to jen nešika a trochu hlupák. Je to NA JEDNO BRDO, řekneme občas. 
Tkadlec tím myslel, že při tkaní nemusel měnit „listy“ a „podnožky“ (to bylo u stavu BRDO). 
 Na stavech (hrubších) se tkaly i pestré běhouny (deky) na podlahu. Na Studeném prý tkala paní 
Štěpánová žinylkové ručníky. 
 Dalším špatně placeným zaměstnáním chudých lidí bylo šití nitěných knoflíků. Příze se navíjela 
na hladké zinkové kroužky. Knoflíky se šily nejprve ručně, později se zatloukaly na zatloukačce, 
natáčely a prošívaly. Nejvíce je šily samozřejmě ženy, ale v mnohých rodinách musely šít dlouhé 
hodiny i děti. Ve školním sešitě počtů Antonína 
Špinlera z roku 1927 se zachovala tato úloha: 
Čtyřčlenná rodina ušije za týden průměrně 10 
šestnáctek. 1 šestnáctka je 16 brifů, to je 96 
tuctů, aneb 1152 knoflíků. Od ušití šestnáctky 
se v roce 1927 platilo 6 Kč. Za týden si tedy 
čtyřčlenná rodina vydělala 60 Kč. Jeden člen 
rodiny si za den (10 pracovních hodin) vydě-
lal 2,50 Kč. – To stačilo sotva na chleba a sůl. 
Některé děti musely šít knoflíky i ve škole o 
přestávkách, dokonce i při vyučování pod lavi-
cí, aby splnily od rodičů uložený úkol. Učitelé 
znalí poměrů to samozřejmě trpěli. 
 Věnečkové či loukoťové knoflíky se za-
plétaly (nechával se u nich delší konec) do tzv. 
brifů – 72 kusů a grosů – 144 kusů (česky ve-
letucet). Později se přišívaly na papírové karty 
(hlavně po 12 ks – tucet). Ty se odevzdávaly 
do firmy Šlesinger v Jablonném nad Orlicí, jež 
dodávala materiál. Knoflíky se šily v naší obci 
podomácku ještě v 60.letech minulého století. 
Používaly se jako prádlové, hlavně však na po-
vlečení. 
 Zpracování lnu a šití knoflíků nebyly jedi-
nými pracemi, jimiž si obyvatelé naší obce dříve vydělávali či přivydělávali na živobytí. Dalšími se 
budeme zabývat příště.
 

Ivanka Špinlerová

Věnečkové knoflíky - šily babičky pí. Špinlerové  
a pí.  H. Jentschkové
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Vánoční vzpomínání

 Každým rokem píšu do Těchonínských listů pár řádků o Vánocích, adventu a zvycích s nimi 
spojených. Letos jsem strávila velice příjemné chvilky u manželů Prüherových s paní Emilií Sucho-
melovou při vyprávění o venkovských Vánocích před 2. světovou válkou a v jejím průběhu.Poseděla 
jsem také s paní Annou Felgrovou, která prožila mládí v Celném, a další vzpomínky přidala také paní 
Růžena Wotawová.Přečtěte si, jaké měly nejhezčí svátky v roce( jak my dnes říkáme) asi před sedm-
desáti lety děti v naší vesnici.
 Jak to bylo se stromkem? Ve většině rodin si stromeček koupili, ale tam, kde měli hodně dětí, vě-
šeli od stropu větev, kterou ozdobili. Pan Adler byl lesní, takže malá Emilka měla stromeček vždycky, 
ale právě proto, jaké měl zaměstnání, stromky šetřil a domů přinesl vždy takový, co pak v lese nechy-
běl, s nerovnoměrně rozloženými větvemi. 
Však prý se mohl postavit někde do kouta! 
Mihulkovi z Celného dostávali stromek od 
hajného Šolce. Tatínek vyrobil ze dvou pev-
ných zkřížených prkének stojan s otvorem pro 
kmínek stromečku a Anička s maminkou a se-
strou mohly zdobit. Čím se zdobilo? Na stro-
meček se věšely vlašské ořechy, malá jablíč-
ka, borové šišky - ty totiž byly menší, pevné a 
v některých rodinách je natíraly vápnem, aby 
vypadaly zasněžené. Do zlatého nebo stříbr-
ného staniolu na okrajích roztřepeného se za-
balily kostky cukru a ty pak dělaly na větvič-
kách lesklou parádu, zvlášť když se rozsvítily 
svíčky na kovových skřipcích. Zajímavé bylo, 
že se na stromeček věšely i hvězdičky z linec-
kého těsta. Ještě zajímavější bylo, že se do to-
hoto cukroví roztloukla v hmoždíři jadérka z 
bukvic. Tyto plody se nejdřív nasbíraly v lese, 
pak usušily a vyloupaly. Mihulkova děvčata 
je chodila sbírat pod velké buky u celenské-
ho hřbitova. Do cukroví se prý tloukla i jádra 
ze švestek. Paní Anička vzpomínala, jak ma-
minka navěšela na tenkém provázku linecké 
cukroví na stromek jako poslední ozdobu a 
dobrotu. Mihulkovi však bydleli u řeky a stěny jejich chaloupky byly většinou z kamene.O Štědrém 
dnu se děvčata radovala z těch prostinkých dobrot na stromečku – a ráno na Boží hod ležela většina 
lineckých hvězdiček na stole a na zemi, protože přes noc zvlhly a ztěžkly. Z toho si ale prý Anička 
nic nedělala. I lipový čaj, který se u nich v zimě denně pil, musel pevně zavázaný v plátěném pytlíku 
viset na půdě, jinak by také zvlhl. U Adlerů se ještě věšely na stromek upečené perníčky a děvčata 
vyráběla papírové košíčky. Paní Felgrová vzpomínala, že nejkrásnější strom měli vždy ve statku na 
kopci Stenitschkovi (L. a J. Filipovi), protože vlastnili les, a tak si mohli uříznout krásnou jedli. Na ní 
prý visely nádherné ozdoby, skleněné koule a chudé děti chodily na statek tu krásu obdivovat.
 A jak se prožíval sváteční Štědrý den? Dospělí pracovali jako jindy, pokud měli alespoň malé 
hospodářství. Kromě stromečku se v chaloupkách zdobila trošku okna. Aby neprofoukl vítr škvírami, 

vánoce
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dávaly hospodyňky do oken většinou ručně šité lněné polštářky vycpané slámou nebo senem a ováza-
ly je barevnou mašlí. O Vánocích se za mašli zastrčila jedlová větévka. Na stůl se prostřel vyžehlený 
naškrobený bílý ubrus a mohl nastat Štědrý večer. V těchto rodinách byly na stole sušené švestky, 
křížaly z jablek,sušené borůvky a naleštěná jablíčka.Ve většině rodin pekla maminka nebo babička 
vánočku. U Mihulků prý byla obrovská, snad z kilogramu mouky, měli totiž  kachlová kamna s dvěma 
velkými troubami. Hlavním chodem byla skoro všude zelňačka, na Vánoce vylepšená smetanou a 
vařenými vejci. K ní se jedly samozřejmě brambory. Pokud někde měli řízek, tak kuřecí. Ryba se totiž 
na Vánoce u nás nejedla.Maminka paní Růženy pekla před svátky žemličky, které si děti drobily do 
mléka.
 Jaké byly dárky? Asi vás zklamu. Ve většině rodin nebyly a děti je ani nečekaly.Někde dostaly 
něco,co nutně potřebovaly. Zkrátka – v chudém kraji tento zvyk nebyl. A jiné zvyky? Po večeři se krá-
jela jablíčka, u Mihulků to dělala babička.Čekalo se, kdo bude mít šťastnou hvězdičku, nebo smutný 
křížek. Pak se hlavně vyprávělo, vzpomínalo na ty, kdo už nezasedli u stolu, a na mlsání stačilo to, co 
bylo na stole. Pro všechny byla důležitější pohoda a pocit soudržnosti rodiny. Většina dětí čekala na 
půlnoční mši, do těchonínského kostela na ni chodila i půlka obyvatel z Celného. Sešli se tu příbuzní 
a známí a společně se zpěvem vkročili do nového dne. 
 Tehdejší Vánoce se možná zdají některým čtenářům příliš prosté, známe tyto svátky z knih a 
filmů. Na mě však při tom vzpomínání dýchl klid a pohoda. To nám možná v dnešní honbě za vším 
možným chybí.

Ivanka Špinlerová

placená inzerce
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informujeme

Vážení spoluobčané, 
 rád bych na tomto místě zveřejnil pár řádků k ožehavému tématu, kterým je bezpečnost chodců 
na pozemních komunikacích. Jako každý místní občan jsem obeznámen s tím, že naší obcí vede 
dopravně obslužná tepna, po které jezdí posádky vozidel do okolních měst a obcí za prací. V před-
mětných časech dochází z jejich strany k častému porušování dopravních předpisů, zejména pak 
k nedodržování nejvyšší povolené rychlosti v obci. S tímto problémem vyvstává přímou úměrou 
zvýšení ohrožení chodců na pozemních komunikacích naší obce. Ze strany obecního úřadu proto 
byly učiněny kroky, které by proti tomuto nešvaru mohly alespoň částečně pomoci. Na základě 
zaslaných žádostí jednotlivým příslušným útvarům Policie ČR nám byla přislíbena zvýšená ob-
chůzková činnost spojená nejen s dohledem na bezpečnost a plynulost provozu na pozemních 
komunikacích. 
 Za vhodné zde považuji také říci, a to i z pohledu řidiče, že každý chodec by se mohl zamys-
let nad otázkami: „Proč řidiči protijedoucích vozidel nesklopí světla z dálkových na potkávací?“ 
„Proč mi uhýbají na poslední chvíli?“ Takových otázek by mohlo být i více. Nakonec bychom 
se mohli zeptat: „On mě snad nevidí?“ A právě to je onen kámen úrazu. NEVIDÍ! Jistě znáte 
poučku „Není důležité vidět, ale být viděn.“ A s touto myšlenkou se dá hodně udělat. V dnešní 
době existuje mnoho reflexních prvků, kterými se každý z nás může vyzbrojit, a tím i zvýšit svoji 
viditelnost. Základní reflexní prvky se dají rozdělit na ty, které jsou vidět bez osvitu světel z pro-
tijedoucího vozidla, a na ty, které jsou vidět při osvitu ze světel protijedoucího vozidla. Já osobně 
preferuji reflexní prvky, které jsou doplněny led osvětlením červené barvy, a jsou tak jasně vidět 
na větší vzdálenost. Navíc červená barva je barvou varování. Samozřejmostí je použití takového 
prvku na své pravé straně, tedy straně ke středu vozovky. Myslím si, že zakoupením jakéhokoliv 
reflexního prvku napomůžete řidičům, aby Vás včas viděli, a tím i napomůžete sobě ve zvýšení 
své bezpečnosti. Pokud přemýšlíte nad tím, zda se to vyplatí s ohledem na cenu, pak mohu s klid-
ným svědomím uvést, že rozhodně ano. Základní reflexní prvky se dají zakoupit již za pár desítek 
korun, a pokud by měl někdo zájem o reflexní prvek s přidaným osvětlením, pak je to něco kolem 
stokoruny. Je taková cena za moji bezpečnost vysoká či neadekvátní?
          Josef Sedláček

DAŇ Z NEMOVITÝCH  VĚCÍ  2015
 Upozorňujeme poplatníky, u kterých došlo v roce 2014 ke změně okolností rozhodných pro 
vyměření daně z nemovitých věcí nebo ke změně poplatníka daně z nemovitých věcí (např.: nákup, 
prodej, dar, dědictví, výstavba, přístavba, kolaudace, změna užívání, digitalizace území, pozemko-
vé úpravy, převody bytů do osobního vlastnictví…), že mají dle § 13a zákona č. 338/1992 Sb., o 
dani z nemovitých věcí, povinnost podat daňové přiznání do 2. 2. 2015.

     Nepodá-li poplatník přiznání, ačkoliv měl tuto povinnost, vystavuje se nebezpečí sankce pokuty 
za opožděné podání (dle § 250 zákona č.280/2009 Sb., daňový řád).

     Bližší informace je možné získat na internetu http://www.financnisprava.cz nebo na Finančním 
úřadě pro Pardubický kraj, Územní pracoviště v Žamberku, tel.: 465 678 111.

Ing. Miroslav Buryška, ředitel územního pracoviště FÚ

ZamyŠlení - reflexní Prvky
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z wikipedia.org: 
 Ohňostroj je působivé světelné (a velice hodně zvukové) představení vytvářené pomocí odpalo-
vaných pyrotechnických pomůcek při nejrůznějších slavnostních příležitostech (Nový rok, zahájení 
sportovní akce, významná výroči a jubilea). Ohňostroje byly odpalovány již ve staré Číně a jsou 
uznávány jako určitý druh umění, v němž jsou pořádány i soutěže.

 Ohňostroje mohou být odpalované různými způsoby a také mohou být doprovázené hudbou. Po-
dle Guinnessovy knihy rekordů byla největší ohňostrojová show pořádána u příležitosti začátku roku 
v portugalské Madeiře a při otevření hotelu Atlantis Dubaj v září 2008.

Ohňostroj v Těchoníně
 Před třemi roky mě poprvé napadla myšlenka, která už byla potřetí zrealizována - udělat obecní 
sbírku na ohňostroj v Těchoníně.
 Původní myšlenka se týkala pouze známých a kamarádů, kteří by chtěli místo vlastní silvestrov-
ské pyrotechniky zakoupit společný větší „pyrotechnický rej”. Po prvním úspěchu této akce mi byl 
vnuknut nápad rozšířit sbírku mezi všechny občany.
 S radostí musím oznámit, že stejně jako vloni - tak i letos - se širší veřejnost z Těchonína a jeho 
okolí složila na větší ohňostroj, který bude odpálen na Silvestra - tedy 31.12.2014 - přesně ve 20:00 z 
dětského hřiště v centru obce.
 Rád bych poděkoval za výpomoc se sbírkou obsluze obchodu KONZUM v Těchoníně, obchodu 
na Celném a Obecnímu úřadu v Těchoníně, kde mohli občané skládat dobrovolné příspěvky. Na oh-
ňostroj v Těchoníně přidali: 
obec Těchonín (Těchonín 80),Zigáčkovi (Těchonín 40-Lesovna), Dušková Jana (Celné 14), Kutovi 
(Praha), Trojanovi (Těchonín 80), Nepustilovi (Těchonín 28), Papouškovi (Těchonín 11), Štěpánovi 
(Dřevčice), Velehradští (Těchonín 79), Koubovi (Celné 11), Lukáčovi (Těchonín 197), Brzobohatý 
Ondřej (Celné 103), Břinčilovi (Těchonín 179), Duškovi (Těchonín 169), Horák Jindra (Celné 23), 
Charwotovi (Těchonín 179), Všetičkovi ml.(Těchonín 181), Benešovi (Těchonín 67), Čadovi (Těcho-
nín 172), Huškovi (Těchonín 6), Jelínkovi (Těchonín 181), Junkovi (Těchonín 80), Krejsovi (Celné 
102), Kreuselovi (Těchonín 145), Kvačkovi (Těchonín 169), Mertovi (Těchonín 182), Motyčkovi (Tě-
chonín 23), Ordošovi (Těchonín 172), Pecháčkovi (Těchonín 180), Pejcharovi (Těchonín 178), Popek 
(Těchonín 79), Roškaninovi (Těchonín 181), Sedláčkovi (Těchonín 182), Tomiškovi (Těchonín 71), 
Vodičkovi (Těchonín 175), Všetičkovi st.(Těchonín 181), Zavadilovi (Těchonín 166), Žofkovi (Těcho-
nín 5), Dušková Jarmila (Celné 110), Franček Květoslav (Těchonín 180), Holcmannová Jana (Tě-
chonín 180), Kaufmanovi (Těchonín 161), Benešová Janina (Těchonín 181), Foglovi ml.(Těchonín 
179), Chládek Miloš (Těchonín 166), Chládkovi (Těchonín 140), Krejčovi (Těchonín 30), Leichtovi 
(Těchonín 45), Michalkovi (Těchonín 182), Pavlišovi (Těchonín 179), Prűherovi (Celné 3), Šilhavá 
(Těchonín 169), Tomešová Zofie (Těchonín 178), Trojanová Eva (Těchonín 180), Vaníčkovi (Těchonín 
144), Vebrovi (Těchonín 37), Venclovi (Těchonín 12), Jelínkovi st.(Těchonín 32)
 
 Po loňské (a v dětských očích úspěšné) akci s vypouštením lampiónů štěstí budeme i letos v této 
akci pokračovat. Kdo přijde půl hodiny před osmou hodinou večerní, může s dětmi vypustit, s pří-
padným vlastním přáním, lampión štěstí na silvestrovskou oblohu - věříme, že počasí nám bude přát. 
Připraveno je celkem 50 lampiónů (á 30 Kč). Rádi bychom doporučili držet se návodu od výrobce 
- vypouštět lampióny na volném prostranství - a upozornili, že lampióny štěstí každý vypouští na 
vlastní nebezpečí a na vlastní zodpovědnost.

Jiří Trojan

ohňostroj
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